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České vysoké školy by měly příští rok dostat víc peněz, než
původně čekaly

Radiožurnál, 09.09.2010, Moderátor: Ondřej Houska, Hosté: Karel Rais

Moderátor (Ondřej Houska):
České vysoké školy by měly příští rok dostat víc peněz, než původně čekaly. Ministr školství Josef Dobeš totiž prohlásil,
že škrty pro vysoké školství by nemusely být tak drastické, jak původně očekával. Předsedovi Konference rektorů Petru
Fialovi slíbil, že zkusí najít peníze, které by dopad úsporných opatření zmírnily. Vysoké školy měly původně přijít o víc
než 2 mld. Kč., to by se podle jejich představitelů vážně promítlo do kvality výuky. Ve vysílání je rektor brněnského VUT
Karel Rais, dobrý večer.
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
Dobrý večer.
Moderátor (Ondřej Houska):
Už víte, kolik peněz navíc oproti původně plánovaným škrtům by vysokým školám mohlo zůstat?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
To nevím samozřejmě, ale je potřeba se tady na toto dívat v jakémsi historickém kontextu, kdy školy jsou dlouhodobě
podfinancovány, takže z tohoto pohledu hovořit navíc, na míň... My jsme pořád po hladinou, skutečně se potácíme v
tom kritickým množství.
Moderátor (Ondřej Houska):
Ministr školství Josef Dobeš tedy neřekl, o kolik méně by na vás chtěl ušetřit, když to tak řeknu, ale jak už jsem řekl v
úvodu, vysoké školy tvrdí, že škrty ohrozí kvalitu výuky. Podle vás jakékoli škrty oproti letošnímu stavu ohrozí kvalitu
výuky nebo aspoň kvitujete to, že by ty škrty mohly být nižší?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
Za prvé, já znám letošní situaci, ta informace z MŠMT je asi měsíc stará. Na jednu stranu musím ocenit snahu
ministerstva najít ty prostředky, které nedostaneme z jiných zdrojů než přímo z těch univerzitních. Na druhou stranu
plus minus asi 300 mil. Kč v podstatě v relativně krátkém časovém okamžiku, co zbývá do konce roku, musíme ušetřit.
Čili z tohoto pohledu budeme muset ty tzv. větší univerzity kolem 30, 20 mil. ušetřit za poslední kvartál. A to nebude
jednoduché. Čísla na příští rok ještě neznáme, ale může to vést i k rozvazování pracovních smluv. S tím se bude muset
každá fakulta utkat sama. Ty, co mají úspory, tak mají lepší situaci než ty fakulty, které jedou nadoraz, lidově řečeno.
Moderátor (Ondřej Houska):
Takže vy jste zmínil např. nebezpečí, že se budou muset propouštět někteří vysokoškolští učitelé, jak dál by se podle
vás mohly projevit škrty ve vysokém školství?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
Tak v tom obecném pohledu je to o kvalitě, protože se ocitáme v situaci - takový příměr, který se mi líbí, že jsme kozou,
která je krmená stravou jak králík a očekává se od nás, že budeme dávat mléko jak od krávy, čili to je pořád o té kvalitě.
A tam se to může v provozních nákladech pochopitelně odrazit.
Moderátor (Ondřej Houska):
Aby se zlepšila kvalita mléka, které dáváte, pokud to tak můžu říct, tak ministr školství Josef Dobeš minulý měsíc mluvil
o tom, že by vysoké školy mohly část peněz, o které přijdou ze státního rozpočtu, si tak říkajíc vykompenzovat tím, že
budou více čerpat peníze z evropských fondů, je to podle vás reálný záměr ministra?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
Pro mimopražské univerzity je potřeba říct, že tečou peníze z EU formou OP a tyto finance jsou pro nás cenné, ale
toto jsou samozřejmě projektové peníze, podstatná část je určená na investice a na vybudování vědecké infrastruktury,
abychom se dostali na evropskou úroveň, čili to je zase do přístrojů ty peníze, takže nelze vidět, že všechny peníze,
které tečou z EU by mohly jít do příjmů, do mezd zaměstnanců.
Moderátor (Ondřej Houska):
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Takže tyhle peníze se samozřejmě čerpají a využívají podle předem nastavených pravidel a jak jste řekl, není možné
je ze dne na den přesunout jinam, ale ministr Dobeš zároveň tvrdě kritizoval sekci na svém vlastním ministerstvu, která
je zodpovědná za čerpání peněz z evropských fondů, jaký je váš názor? Funguje ve školství čerpání peněz z Bruselu
nebo nefunguje?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
My jsme byli připraveni, jako univerzita, na možnost získání prostředků z EU, a musím říct, že v podstatě komunikace
s tou sekcí z MŠMT funguje. Musím také říct, že ty největší peníze teprve přijdou, tím myslím finanční prostředky na
Center excelence. To jsou všechno projekty, které mají vytáhnout region na evropskou úroveň a tyto peníze jsou dneska
projednávány v Bruselu a teprve přijdou, čili si myslím, že bude ten byrokratický systém v tom dobrém slova smyslu a
teprve bude potřeba spíš posílit než ho odřezávat.
Moderátor (Ondřej Houska):
Z vašeho pohledu na rozdíl od ministra školství čerpání peněz na MŠMT z EU nefunguje špatně?
Host (Karel Rais, rektor brněnského Vysokého učení technického):
Co se týká ve vztahu k univerzitě - VUT - ten tok funguje a musím zdůraznit tu připravenost jak univerzity, tak na druhé
straně lidi s námi komunikují, máme samozřejmě problémy, které s nimi řešíme, ale v zásadě ty finanční prostředky na
univerzitu tečou, což považuji za důležité.
Moderátor (Ondřej Houska):
Děkuji, hezký večer.


